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Zpravodaj městské části Brno-Jehnice, neprodejné

Jehničtí hasiči a 
Ukliďme Česko 

Dne 1. 4. 2023 kolem 9. hodiny ranní jsme 
se  sešli na  náměstí u  hasičky, abychom 
se  s  roční pravidelností pustili do  úklidu 
Jehnic. Jednalo se  nejen o  hasiče, ale také 
o  spoluobčany, kteří se  k  nám přidávali 
postupně i v minulých letech.

Přemýšleli jsme o  tom, kdy vlastně byla 
první akce tohoto druhu u  nás v  Jehnicích. 
Shodli jsme se, že SDH Brno-Jehnice spojilo 
síly s  ostatními městskými částmi a  vlastně 
celou Českou republikou cca v  roce 2015. 
Od té doby se každý rok podílíme na úklidu.

Pamatujeme si, že první rok byl úplně 
nejhorší, protože jsme nasbírali desítky pytlů odpadu, 
a  to včetně malých drobných černých skládek v polích 
a lesích kolem Jehnic. Samozřejmě to bylo díky tomu, že 
se do té doby podobné akce neuskutečňovaly. Bylo také 
jasné, že první rok nejsme schopni obejít celou 
městskou část a  okolí. V  dalších letech bylo odpadu 
méně a méně.
Škoda jen, že každý rok se  to s odpadem opakuje, 

hlavně kolem silnic a na okrajích cest. Jsou místa, kde 
s  jistotou víme, že najdeme kelímky od  kávy, Ale 
také místa, kde milenci tráví svůj čas. Ano, někdy 
je to veselé. Tak možná prosba všem, kteří 
odhazují odpadky, aby se pokusili to nedělat.

Rádi bychom poděkovali všem, kteří 
se  podíleli na  společné akci „Ukliďme 
Jehnice“. Děkujeme také za  osobní 
přístup všech, kteří vložili nejen svůj čas, 
ale také použili vlastní stroje a  přístroje 
včetně paliva bez nároku na honorář.

Pokud dokážeme spolupracovat a dělat společné věci 
bez ohledu na rozdílné názory, je to dobrý směr, který 
potřebujeme pro vzájemné soužití.

Za SDH Brno – Jehnice
Ing. Miroslav Padyšák, vedoucí mládeže 

Komunitní centrum: 

 Každou středu v  9 h 
 setkání maminek  

  (tatínků, babiček a dědečků)  
s dětmi do 4 let  

Každý čtvrtek ve 14 h 
Klub seniorů 

Knihovna: 

  Úterý 9.5.  v  16,30 h   
"Červená karkulka z různých 

koutů světa" 
(čtení pro děti do 6 let 

 s doprovodem) 

PROGRAM KVĚTEN

Foto: Pavlína Puklová
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Volejbal TJ 
Sokol Jehnice 

V  sezóně 2022/2023 oddíl 
volejbalu TJ Sokol Jehnice 
reprezentovala družstva 
přípravky, žákyň, kadetek, 
juniorek, dvě družstva žen 
a  smíšené družstvo mužů 
a  žen. Příprava na  sezónu 
probíhala v  srpnu nejdříve 
v  Jehnicích a  v druhé části 
c e l ý o d d í l a b s o l v o v a l 
soustředění ve  Valticích. 
Družstvo žákyň a  kadetek 
s e  z ú č a s t n i l o p ř e b o r u 
Jihomoravského kraje, pro 
mnohé žákyně se  jednalo o  vůbec první sezónu, kdy 
hrály zápasy a  získávaly tak zkušenosti. Kadetky se ve 
své kategorii několikrát prosadily do  nejlepší skupiny 
a  na  finálovém turnaji pro 8 nejlepších obsadily 
bronzovou pozici, v  součtu s  výsledky za  celý rok pak 
celkové čtvrté místo. Tým juniorek se  účastnil dvou 
soutěží, v  celostátní první lize juniorek ve  věkově 
rozšířené kategorii U22 předčil výsledky z předchozích 
let, kdy se  mu podařilo postoupit do  nejvyšší 
výkonnostní skupiny, kde obsadil konečné čtvrté místo. 
V  druhé soutěži přeboru Jihomoravského kraje 
se  juniorkám podařilo vystoupat až na  pomyslnou 
„bednu“ a získat bronzové medaile. Celkem reprezentuje 
Jehnice v mládežnických kategoriích (přípravka, žákyně, 
kadetky, juniorky) přes 90 dětí a mládeže. Družstvo ženy 
A hrály krajský přebor I., kde vybojovaly šestou příčku, 
družstvo ženy B hraje stále probíhající brněnský městský 
přebor a  drží se  na průběžné třetí příčce. Smíšené 
družstvo mužů a  žen hrálo brněnskou 1.  ligu v  rámci 
Amatérské volejbalové ligy, kde celkově obsadilo opět 
3. příčku a završilo tak pro jehnický volejbal letošní dobu 
bronzovou. Třetí místo taktéž znamenalo, že tým 
se  probojoval na  celostátní finále AVL konající 

se v dubnu v Praze. Na tomto finálovém turnaji, kterého 
se zúčastnilo 16 nejlepších družstev, obsadil jehnický tým 
vynikající druhé místo. V  průběhu této sezóny se  k  TJ 
Sokol Jehnice přidal i  nový oddíl hendikepovaných 
volejbalistů a  volejbalistek, někteří z  nich jehnický 
volejbal reprezentuj í nejen na  celostátní , ale 
i  mezinárodní úrovni, když se  stali členy národních 
reprezentací a  zúčastnili se  mezinárodních turnajů 
v  Německu a  Dánsku. Uplynulou sezónu hodnotíme 
jako velmi úspěšnou, téměř ve  všech kategoriích jsme 
výrazně vylepšili umístění z předchozích let, takže jsme 
velmi rádi, že systematická tvrdá práce se  vyplácí 
a  všichni zúčastnění tak mohli být předváděnou hrou 
a  hezkými výsledky odměněni. Do  další sezóny si 
dáváme neméně vysoké cíle a pevně věříme, že se nám je 
podaří ještě vylepšit. Takto rozsáhlá činnost by nebyla 
možná bez podpory Zastupitelstva městské části Brno – 
Jehnice a spolupráce s vedením jehnické základní školy. 

Mgr. Bc. Barbora Koudelková, vedoucí volejbalových 
družstev

Občané nám píší 
V poslední době se množí stížnosti občanů ohledně volného pobíhání psů v prostoru části naší obce zvané "Plástky". 

Majitelé psů přijedou svými automobily až do prostoru uprostřed polí, kde také zaparkují (parkují na soukromých 
loukách, kde se pravidelně seče tráva). Potom vypustí své psy a  ti nekontrolovaně pobíhají po  naší honitbě, kde 
způsobují škody na  zvěři a  také obtěžují procházející turisty. Aby se  zamezila jízda těchto automobilů na Plástky, 
doporučují nám příslušníci Městské policie požádat náš UMČ Brno-Jehnice o pomoc při zajištění dopravní značky 
"Zákaz vjezdu všech motorových vozidel" s dodatkovou tabulkou " Dopravní obsluze vjezd povolen". Značka by 
se umístila na konec ul. Plástky- konec parkoviště, kde začíná cesta směr Lelekovice. Tajemník ÚMČ Brno Jehnice nám 
potvrdil, že požádal o osazení zákazové značky vjezdu u této cesty. 

 Stehlík Ladislav, myslivecká stráž

Spolky

Foto: TJ Sokol JehniceČást družstev mládeže
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Pálení 
čarodějnic 

V  neděli 30.  dubna 
se na hřišti jehnické školy 
p o ř á d a l y t r a d i č n í 
čarodějnice. Od nepaměti 
se  zapalovaly tento den 
ohně, aby ochránily obec 
před temnými silami. 
Pomáhalo také práskání 
bičem, pískání a malování 
kruhů na  vrata. O  letošní akci byl 
tradičně velký zájem a  návštěvníci 

zaplnili celý areál 
za školou. Již od čtyř 
h o d i n h r á l a 
cimbálová muzika, 
p o d á v a l o 
s e  o b č e r s t v e n í , 
k  m á n í b y l 
z n a m e n i tý k a nč í 
guláš i  jehnické pivo 
a pro děti k dispozici 
limonáda a špekáčky, 
které si mohly opéct 
na  přilehlém ohništi. 

V  šest hodin se  všichni přesunuli 
na  spodní zahradu MŠ, kde byla 

připravena veliká vatra a za dohledu 
našich hasičů proběhlo samotné 
pálení čarodějnic. Následovala další 
zábava opět v  areálu za  školou až 
do  nočních hodin. Tuto vydařenou 
akci připravila Městská část Brno – 
Jehnice ve  spolupráci se  školou 
a SDH Brno-Jehnice.

Redakce

Festival 
Full of 
Life 

Milí jehničtí,

před třemi lety 
jsme Vás v  rámci 
farnosti Brno – Řečkovice, do které 
Jehnice spadají, chtěli pozvat 
na čtvrtý ročník křesťanského open 
air festivalu Full of Life. Na  jaře 
roku 2020  se  však změnily plány 
nám všem. A  tak jsme se  k  jeho 
obnovení dostali až po  dlouhých 
4  letech. V  celé řadě brněnských 
festivalů se  jedná o  festival 
netradiční, jehož záměrem není jen 
pobavit, zaujmout, emotivně 
potěšit, ale také zažít intenzivní 
dotek, prožít tiché a  hluboké 
oslovení srdce. Festival je určen 

pro všechny věkové skupiny a má 
bohatý program s  celou řadou 
divadel, hudebních vystoupení, 
workshopů a přednášek, je na něm 
možné slyšet zajímavá životní 
svědectví těch, kteří takový dotek 
již prožili, slyšet vystoupení 
hudebníků, kteří ho ve  své hudbě 
vyznávají. V roce 2019 jste se o tom 
mohli přesvědčit jak u  povídání 
Maxe Kašparů, tak ve  večerním 
programu Lamačských chval.

A  l e tos rozhodně pozadu 
nezůstaneme. Rádi bychom vás 
v  sobotu 20.  května 2023 pozvali 
na 4. ročník tohoto festivalu.

Kromě tradičního programu pro 
děti, zábavných či inspirujících 
divadelních představení, jsou pro 
v á s p ř i p r a v e n é z a j í m a v é 
přednášky. Mnohé jistě potěší, že 
hostem festivalu bude karmelitán 
P. Vojtěch Kodet, exercitátor a autor 
řady knih o  duchovním životě. 

Překvapivé jistě bude na  tomto 
festivalu vidět i známého imitátora 
Václava Faltuse. Věříme, že vás 
osloví také povídání či svědectví 
Marka Nováka.

Z hudebních uskupení se můžete 
těšit na Oboroh, kapelu Way to go 
nebo Alive, případně na  hlavního 
večerního hosta, Chapelu, která 
nás s Vojtěchem Kodetem provede 
celým večerem.

Těšíme se  na vás v  sobotu 
20. května od 14:00 hodin. Mottem 
letošního festivalu je „Nech 
se  obdarovat“. Byli bychom rádi, 
kdyby během tohoto sobotního 
odpoledne mohli lidé zaslechnout 
něco důležitého pro svůj život, 
a  to, kde čerpat sílu, útěchu, kde 
brát inspiraci a jak prožít naplněný 
ž i v o t . V í c e n a j d e t e 
na www.FULLofLIFE.cz.

Mgr. David Kasan

Proběhlé akce

Co se děje u sousedů

Ohlasy z Ořešína - Poděkování do Jehnic 
Na podzim minulého roku skončil pan Václav Šicha 

po dlouhých 32 letech ve funkci starosty sousední 
městské části Brno-Jehnice.

Během této dlouhé doby jsme spolu měli několik 
sporů, ale týkaly se pouze situací, kdy pan starosta 
Šicha hájil zájmy Jehnic a já Ořešína. Poznal jsem ho 
jako pracovitého a obětavého muže, pro kterého byly 
Jehnice na prvním místě. 

Poslední čtyři roky pro něj nebyly vůbec jednoduché, 
neboť musel čelit bezpočtu útoků, naschválů a pomluv. 

Nakonec do zastupitelstva městské části ještě 
kandidoval, ale s tím, že již starostu dělat nechce. 

Je smutné , že vítězové voleb v Jehnicích v sobě 
nenašli ani trochu velkorysosti, aby mu za 32 let 
obětavé práce pro Jehnice vyjádřili poděkování.

Proto mu chci touto cestou jménem Ořešína 
poděkovat za spolupráci, která byla zejména v 
podledních letech velice vstřícná a konstruktivní.

Mgr. Jan Levíček, starosta ÚMČ Brno-Ořešín 
(Občasník Horus 1/2023)

článek zaslala Jana Rašovská  

http://www.FULLofLIFE.cz
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Skauti 
v Řečkovicích 

 Ptá se  skautský vedoucí malých 
skautíků: „Udělali jste dnes nějaký 
dobrý skutek?” „Ano, já,” přihlásí 
se malý skautík. „Já jsem dnes poslal 
svoje psy na  dvě starší paní, které 
díky tomu dohnaly autobus.”

Úvod
 „Každý den alespoň 

jeden dobrý skutek“ je 
h e s l e m s k a u t ů u ž 
o d n e p a m ě t i . N á m 
vedoucím nezbývá než 
doufat, že naš i skauti 
a  skautky naplňují tento 
bohulibý záměr j iným 
způsobem než skautík 
v  úvodním vtipu. Jakožto 
vůdce jednoho z  oddílu 
16.  střediska Duha Brno-
Řečkovice vás, čtenáře, 
však můžu u j i s t i t , že 
se  u  nás všichni zkušení 
vedoucí snaží vychovávat 
svěřené děti v  nejlepším duchu 
skautské výchovné metody. Kde 
se  skauti v  Řečkovicích vzali a  co 
vlastně běžně dělají? 
Špetka historie
 V  naši krásné klubovně na  ulici 

Prumperk se  scházíme již od  roku 
1995, skauti však v Řečkovicích byli 
j iž d ř í v e . Z m í n k y s a h a j í až 
do  poválečného období , kdy 
v  Řečkovicích působily minimálně 
dva oddíly – 44. a 33. Junáci odvážně 
vzali za  pačesy i  příležitost roku 
1969 a  skauting v  tomto krátkém 
období požíval v  Řečkovicích 
nemalé obliby. Ve dvou letech dělala 
vůdkyni skautskému dívč ímu 
oddílu 46.  sestra Marie Janošková, 
známá pod skautským jménem 
Želva. Ta stála i  u znovuzrození 
skautingu po  roce 1989, kdy ještě 
skauti chodili do  klubovny na  ulici 
Žitná. Od  této chvíle počet členů 
střediska Duha setrvale roste a to až 
na  dnešních 350 členů, z  nichž část 
t v o ř í i  j e h n i č t í o b y v a t e l é . 
V současnosti má středisko 8 oddílů, 
z  nichž 2 vznikly v  posledních 

2 letech. O skautování u nás je velký 
zájem, snad pro naši dobrou pověst.
Činnost 
V naši činnosti se snažíme věnovat 

dětem a  dospívajícím a  poskytnout 
jim bezpečné, přátelské prostředí 
k  ro z v o j i j e j i c h d o v e d n o s t í , 
samostatnost i , zodpovědnost i 
a morálních hodnot. Řídíme se  dle 
citátu zakladatele Roberta Badena-
Powella: „Zanechat tento svět o něco 

lepším, než jaký byl, když jsme 
na  něho přišli.“ Na  schůzkách 
d r u ž i n s e  v ě n u j e m e h r á m 
zaměřeným na  spolupráci, bystrost, 
mrštnost a  nezapomínáme ani 
na  tradiční skautské disciplíny, jako 
je vázání uzlů, luštění šifer, přežití 
a pohyb v přírodě nebo rozdělávání 
ohně. Neustále se  snažíme program 
p ř i z pů s o b o v a t i  s o u č a s ným 
p o ž a d a v k ům n a  v ý c h o v u 
a moderním trendům, které děti baví 
a  zaj ímaj í . Př ib l ižně dvakrát 
do měsíce pořádají oddíly výpravy, 
a ť u ž d o  p ř í r o d y , m ě s t a , 
po  památkách nebo i  do  zahraničí. 
Někol ik le t zpátky proběhla 
například velká výprava skautů 
a skautek do Itálie, kde se seznámili 
s  místními skauty a  prozkoumali 
m ě s t a M i l á n a  B e r g a m o . 
Vyvrcholením každoroční činnosti 
jsou potom tábory, které se  konají 
na  našem tábořišti v  Uhřínově 
u  Velkého Meziříčí, nebo na  jiných 
vypůjčených tábořištích po  celém 
Česku i  Slovensku. Důležitou 
součástí skautské výchovy je služba 
společnosti, neboť jedním z  našich 

cílů je vychovávat aktivní občany 
a  platné členy společenství. Proto 
se  zapojujeme do  organizace akcí 
jako je Full of Life, festival při 
Řečkovické farnosti, posvícení 
na Orláku, kde pořádáme disciplíny 
pro malé děti a  každý rok také 
rozdáváme betlémské světlo. Vidět 
nás můžete právě u  jehnické 
kapličky, kde každý rok rozdává 
světlo 46.  chlapecký oddíl. Tak nás 

p ř í š t í Š t ě d r ý d e n 
neváhejte přijít navštívit 
a  odnést si do  domova 
plamínek lásky. Nejen 
skautingem jsou naši členi 
živi, a tak mnoho z našich 
bratrů a  sester uvidíte 
každoročně na  tradičních 
jehnických hodech, kde 
tvoří nemalou část chasy.
Závěr
 Na závěr připojím svoji 
o s o b n í z k u š e n o s t 
se  skautingem. Do oddílu 
chodím od  svých 8  let, 

dnes je to tedy pěkných 
16  let skautování. Ve  skautu jsem 
s e  n a u č i l s a m o s t a t n o s t i 
a  zodpovědnosti , nauč i l jsem 
se  sekat sekerou, rozdělat oheň, 
vštípil jsem si touhu pomáhat lidem 
okolo mě a  být prospěšný a  v 
n e p o s l e d n í řa dě j s e m z í s k a l 
kamarády na  celý život. Radost mi 
skauting dělá i po  letech ve vedoucí 
pozici, což dokládá náš nově 
založený oddíl 44. Pokud pro své 
děti hledáte smysluplnou náplň času 
v  bezpečné a  přátelské partě kluků 
a  holek, tak vám můžu naše 
středisko vřele doporučit. Veškeré 
potřebné info, jak se  ke skautům 
přidat, najdete na stránkách skaut.cz 
nebo na  našem střediskovém webu 
skauti.com. 

Jakub Naništa

 Co se děje u sousedů

Foto: Archiv 16. střediska Duha Brno - Řečkovice

http://skauti.com
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Červené velikonoční 
pondělí 
Vážení spoluobčané, v  dubnu proběhly velikonoční 
svátky, na které se určitě každý z nás těší, neboť mimo 
duchovní hodnotu oznamují i  tolik očekávaný příchod 
jara. Tradice pondělního mrskutu je stále ještě 
dodržována, i  když se  mi zdá, že každým rokem 
mrskáčů ubývá. Jak prožíval svůj první mrskut 
v Jehnicích na přelomu 19. a 20. století malý Toník krásně 
popisuje ve své knize „U nás na Horce“ pozdější známý 
houslař pan Antonín Galla. Zde je úryvek z  jeho knihy. 
Všimněte si typického jehnického nářečí, kterým aktéři 
tohoto příběhu mluví a které mnozí z nás ještě pamatují.

„Červené velkonoční pondělí bylo ve  znamení 
mrskutu. Již časně zrána jsem žebronil, aby mě maminka 
pustila na  šlehačku. " Počké , já se  zeptám tatínka," 
povídala. Tatínek však nechtěl ani slyšet: "Já nechcu, aby 
můj kluk chodil po  dědině žebrat. Co by si lidé 
pomysleli!" 

Maminka mu na  to, že to není žebrota, že je to starý 
zvyk a že i bohatí kluci chodí na mrskut. Připomněla mu, 
že se pamatuje, jak za ní za svobodna přišel k Nehybům, 
kde sloužila, a jak jí na- mrskal. Tatínek najednou oživnul 
a začal vypravovat, jaký mrskut býval za  jeho mladých 
let. To se nechodilo s  takovými slaboučkými žilami, ale 
kolikrát se  šlo na  děvčata i  s klackama. Toho dne se 
děvčata bála vyjít z  domu. A  jestli se  některá přece 
odvážila a  dostala se  do rukou číhajících mládenců , 
dostala šlehačky, že chudák nemohla kolik dní sedět. Tak 
se  přitom zabral do  vzpomínek na své mládí, až 
najednou velkomyslně pronesl: "Jó, jó, byli sme taky 
mladí, ale to už je dávno! Tak tedy běž, Tondo!" Popadl 
jsem žílu a  rychle se vytratil z domu v obavě, aby si to 
tatínek ještě nerozmyslel a  nezavolal mě zpět. Zastavil 
jsem se na Horce u prvních dveří, kde jsem věděl, že mají 
doma děvčata. Stál jsem tam a nevěděl, co počít. Kdyby 
tu byl aspoň Viktor, ten by mi pomohl Ten však byl 
dávno z  domu a  měl již jistě vyšleháno půl vesnice. 
Stojím tedy dál bezradně u těch dveří a najednou spatřím 
naši Mařenu běžet z Horky do vesnice. 

Když mě uviděla, spustila: "Seš te hlópé, tade stojíš 
jako pikót. Copak nevíš, že musíš něco říkat?" "A co mám 
říkat? Já nic neumím!" Mařena se postavila vedle mne, 
vybídla, abych říkal s  ní a  spustila: "Kázal Kadlec 
i Kadlička, aby dali tři vajíčka, jedno bílý, dvě červený. 
U pastéřó v kótku na prašivým prótku, slepička se tetelí, 
vajíčko se  kotólí." Pravda, naponejprv jsem to hned 
nechytl, ale ačkoliv to bylo odříkáno zpěvavým ženským 
hlasem, otevřely se  dveře a  v nich se  objevil užaslý 
obličej : ,,Vod kdypak, Mařeno, chodijó také děvčata 
na mrskút?""Dež von náš Tonda je hlópé, von to nezná 
a neumí říkat. Von be nic nevemrskal, tak ho to musím 
učit a chodit s ňém! " 

K mému údivu jsme dostali oba po krejcaru. Když se to 
říkání opakovalo u  každých dveří, zakrátko jsem se  je 
naučil, ale své tety Mařeny jsem se  již nezbavil. Všude 
měla tutéž omluvu. V  poledne jsme byli s  obchůzkou 
hotovi, sedli jsme si na dědině na klády a počítali každý 
svoji kořist. Já měl patnáct krejcarů, šest vajec červených 
a  pět syrových bílých. Ta syrová vejce byla od těch 
dobrých lidí, kteří si asi řekli : "Žebráci, voni te syrový 
véca budó víc potřebovat! " Mařena, vědoma si toho, že 
ta syrová vejce musíme doma stejně odevzdat a  vůbec 
jich sami neužijem, navrhla, abych svoje vařená dal jí, že 
mně za ně dá svoje syrová. Měla skoro stejnou kořist jako 
já. "Podívé se," povídala "deš te doneseš víc vajec 
syrovéch, uděláš vašém radost. Ve nemáte slepice, vaši je 
můžó potřebovat a  te nebodeš aspoň tédeň bité, deš 
doneseš syrový véca na vaření! " 

Přijal jsem s povděkem její nabídku v domnění, že si to 
skutečně doma udělám dobré, když odevzdám 
na  hotovosti patnáct krejcarů a  deset syrových vajec. 
Jedno červené vařené jsem si však vymínil pro potěchu. 

Nastoupil jsem velice spokojen s  úspěchem zpáteční 
cestu na  Horku. Než jsem však přešel dědinu , 
zpozoroval jsem hlouček kluků, kteří hráli novou hru 
s  vejci. Jeden z  kluků držel v  pravé ruce mezi palcem 
a  ukazováčkem červené vejce a  vybízel druhého: "Tak 
se  hukni!" Ten držel v  pravici krejcar a  zamířil 
na Červený cíl, pak prudce mrštil penízem tak, aby peníz 
zasáhl vejce a  zůstal v  něm vězet. Když se  mu to 
podařilo, vzal si kraslici i  s krejcarem, když však cíl 
nezasáhl a peníz spadl na zem, zůstalo vejce vítězi, který 
si mohl vzíti i  krejcar. Kdo nezná tehdejší cenu vajec, 
nenajde v této hře žádný půvab . Uvědomí-li si však, že 
vejce stálo tehdy pět haléřů a  krejcar platil jenom dva, 
pochopí nervové napětí kluků při této hře . Byl bych si 
taky rád zahrál, ale měl jsem jen jediné vařené vejce 
a do syrových se "nehukovalo". 

Raději jsem tedy pospíchal k nám na Horku. Pojednou 
z  jednoho domu v  ulici vyběhl pes a  právě mně pod 
nohy. Upadl jsem přes něho a  zakutálel jsem se  až 
do  cesty. Když jsem vstal a  začal se  oprašovat, zjistil 
jsem, že v  jedné kapse, kde jsem měl uloženu polovici 
své sklizně, mám z vajec omáčku. Se slzami v očích jsem 
šel rovnou za maminkou do kuchyně, abych jí vypověděl 
svůj žal. "To nic není," pravila, "to se  spraví." Vzala 
kastrolek, lžicí vyškrabala žlutou tekutinu z  kapsy, 
odstranila opatrně skořápky a  povídala: "Budeme mít 
aspoň večeřo! " Ještě štěstí, že jsem neměl žádné sváteční 
roucho. Jinak to mé kapse nevadilo, že byla potom jako 
naškrobená. Teprve večer jsem se dozvěděl od Viktora, že 
měl třikrát větší kořist než já. Nikde se  nedal odbýt, 
vrazil všady, kde měli děvčata, zmrskal je a když potom 
dostal jedno vejce, protestoval: "Jak to? Deť ste tade tři 
děvčata! " A leckde měl i v tom úspěch!

 pozn. : Horka – nyní ulice Meziboří

Připravil MUDr. Oto Rinchenbach, zastupitel

Historie



Jehnické listy | Duben| 2023

 6

Josef Mánes - člověk, 
umělec, legenda 

Josef Mánes pocházel z umělecké rodiny 
(otec Antonín, strýc Václav, bratr Quido 
a  sestra Amálie) a  to ovlivnilo směřování 
nejvýznamnějšího malíře v  českých zemích 
19.  století. Mistrova tvorba i osobnost byly 
a  jsou předmětem zájmu odborníků či 
uměnímilovné veřejnosti a  jeho dílo bylo 
vykládáno i  částečně ideologicky. Kromě 
napsaných „mánesovských“ publikací byla 
Národní galerií v Praze pořádána monografická výstava 
v roce 1971 a posléze souborná výstava o rodině Mánesů 
v roce 2003. Nyní nastal čas k novému a komplexnějšímu 
pohledu, vždyť od 31.  března 2023 je ve  Valdštejnské 
jízdárně v  Praze zpřístupněna výstava Josef Mánes: 
Člověk – umělec – legenda. 

Expozice obsahuje více než 400 předmětů zapůjčených 
z 25  muzejních i  galerijních institucí a  soukromých 
sbírek. Výstavní prostor připomíná labyrint (symbolika 
hloubky a  složitosti Mánesovy duše?), ve kterém se  lze 
snadno orientovat, neboť je chronologicky tvořen 
reáliemi umělcovy osobnosti, včetně mánesovské 
inspirace a legendy (galerie Valdštejnské jízdárny). 

Kurátorky Mgr. Markéta Dlábková a  Mgr. Veronika 
Hulíková předkládají Mánesův příběh, který se  odvíjí 
od biedermeierovské idyly, ve které se narodil, přes rané 
umělecké mládí v  časech romantismu (studia malby 
v  Praze a  Mnichově), účast v  událostech roku 1848, 
umělecký a  lidský vztah s aristokratickými mecenáši až 
po  cestu do  Itálie a  pobyt v  Římě, kde propukla jeho 
duševní choroba a po návratu do Čech následovala smrt. 

Mezi exponáty vynikají jeho díla veřejnosti známá – 
Josefína (Národní galerie v  Praze), kalendářní deska 
orloje na  Starém Městě (originál Muzeum hlavního 
města Prahy), obraz Červené paraplíčko 
(soukromá sbírka), ale především velký 
počet vzácně vystavovaných kreseb, 
akvare lů a  dle mal í řových návrhů 
provedených ocelorytin, včetně satirických. 
Mánesovy společenské styky se  spolky 
dokládají např. malované prapory Národní 
gardy (Muzeum východních Čech v Hradci 
Králové), Sokola (Národní muzeum v Praze) 
i zpěváckého spolku Říp (Národní muzeum 
v  Praze) a  jeho zájem o  folkloristiku (byl 
prvním z  malířů, který se  oboru věnoval) 
díla vzniklá na  Hané – ze  sbírek několika 
odborných institucí jsou vystaveny kresby 
krojovaných dívek, mládenců i  dospělých, 
včetně známého portrétu Veroniky Čudové. 

Vrcholem se  zdá být téma Josef Mánes 
a  rod Silva Tarouca. Z  Mánesových děl 
vytvořených pro majitele zámku v  Čechách 

pod Kosířem byl vybrán početný konvolut 
obrazů, kreseb i  bibelotů, ale chybí 
velkoformátové portréty Silva Tarouců (!), 
vystaveny jsou pouze dvě studie k obrazům 
Augusta Alexandra Silva Taroucy a  jeho 
manželky Isabelly (Národní galerie 
v  Praze). Více měla být zdůrazněna 
Mánesova společenská vazba k  hraběti 
Eugenovi z  rodové linie Silva Tarouca – 
Unwerth. Související obrazy Příjezd hosta 
a Při měsíčku (Národní galerie v Praze) jsou 
instalovány a  stylově konfrontovány 
s  malbou od  Norberta Grunda (Národní 

galerie v  Praze), ale v  expozici nelze spatřit portréty 
hraběte a  jeho manželky Julie (Muzeum Vysočiny 
v Havlíčkově Brodě). 

Galerie Valdštejnské jízdárny obsahuje příběh 
posmrtného ž ivota Josefa Mánesa. Dí la jeho 
následovníků jsou vizuálně propojena s  exponáty 
moderní techniky – v  symbióze je vystaven televizor 
Mánes (Národní technické muzeum v Praze), promítány 
ukázky z filmu Paleta lásky (režie: Josef Mach, Filmové 
studio Barrandov, 1976) a prezentovány dobové plakáty 
mánesovských slavností (Městské muzeum a  galerie 
v  Prostějově), neboť malířův odkaz byl společensky 
vykládán různě. 

Výstava Josef Mánes: Člověk – umělec – legenda 
vystihuje jeho dobu, život i  duši a  dokazuje, že Josef 
Mánes byl skutečně tím, čím jej charakterizují tři slova 
v názvu výstavy napsaná za jeho jménem. 

Josef Mánes: Člověk – umělec – legenda, Národní 
galerie v Praze – Valdštejnská jízdárna ve dnech 31. 3. – 
16.  7. 2023, kurátorky: Mgr. Markéta Dlábková, Mgr. 
Veronika Hulíková.

 Stanislav Vaněk

Historie - pozvánka na výstavu
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Zvonění na Jehnické 
kapličce 

 Občas se na sociálních sítích probírá zrušení tradičního 
zvonění našich kapliček. Zvonění má své zastánce i 
odpůrce. Proč vlastně zvoničky vznikly a k čemu slouží? 
Původní úkol zvoniček byl čistě praktický, a  to dle 
„ohnivého patentu“ z  roku 1751 při nebezpečí požáru 
na  zvon udeřit. Tak se  staly zvoničky prvními 
ohlašovnami požárů, upozorňujícími obyvatele na  toto 
nebezpečí a  svolávající je k  jeho likvidaci. Dnes již 
kapličky pravidelně oznamují příchod nového dne – 
probuzení, poledne – povzbuzení a  konec dne – 
poděkování. Zvoní tzv. klekání, oznamuje a  doprovází 
též poslední odchody spoluobčanů z našich řad. Sborník 
k 710. výročí Jehnic.

Redakce

Střípky ze zastupitelsva 
• Dva zastupitelé Iveta Brůhová a  Robert Charvát 

rezignovali na  svůj mandát zastupitele. Rezignovali 
i  ostatní členové za  Společně v  Jehnicích… Celá 
kandidátka podepsala rezignace již 23.10.2022, tj. den 
před volbou starosty a místostarostů. Datum podpisu 
rezignace všech ve stejný den svědčí o tom, že to s prací 
pro Jehnice asi nebrali vážně.

 • Z důvodu rezignace dvou zastupitelů, musel být 
zvolen nový předseda kontrolního a finančního výboru. 
Finanční výbor má dva nové členy. Byl doplněn i nový 
člen do školské rady. 

• Projednala se dohoda o centralizovaném zadávání, 
pořízení dodávek energií na období roku 2024 

• Ředitel školy byl pověřen k poptávkovému řízení 
na výměnu protipožárních dveří v budově ZŠ Jehnice. 
Výměna dveří proběhne během letních prázdnin 

• Projednal se  záměr opravy a  renovace drobných 
památek v  Jehnicích (křížek u  školy, kaplička, boží 
muka) 

• Zastupitelé vybrali zhotovitele na  opravu salónku 
hospody. 

• Zastupitelstvo rozhodlo o poskytnutí neinvestičních 
příspěvků spolkům ve  stejné výši tak jak byly 
poskytnuty v loňském roce. 

• Naše škola chce uskutečnit v  červnu zájezd pro 30 
dětí do  Litvy. Náklady včetně dopravy a  ubytování 
budou hrazeny z  prostředků Evropské unie v  rámci 
projektu Erasmus+ Zastupitelstvo městské části bere 
na  vědomí žádost ředitele školy o  příspěvek ve  výši 
150.000,- Kč. Městská část uhradí jen nutné vícenáklady 
nad rámec finančních prostředků poskytnutých 
z  projektu Erasmus+ a  finančních prostředků 
vybraných od zúčastněných žáků.

 • Podrobný zápis ze zastupitelstva a video záznamu 
z jednání, najdete na webových stránkách městské části.

http://brno-jehnice.cz/zapisy

Mgr. Stanislav Dráb, starosta

Historie

 V bodech z radnice

Foto: Jaromír Navrátil

http://brno-jehnice.cz/zapisy
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Zpráva z brněnského 
magistrátu 

Rádi bychom Vás upozornili na blížící se den splatnosti 
poplatku za komunální odpad ve městě Brně, kterým je 
poslední květnový den, 31.5.2023. Koho se  týká 
poplatková povinnost? 

a) fyzických osob přihlášených ve městě Brně k pobytu 
(u  občanů ČR jde o  trvalý pobyt, u  cizinců stačí, aby 
v Brně pobývali déle než 3 měsíce) 

b) fyzických a právnických osob, které mají na území 
města ve vlastnictví byt, stavbu určenou k rekreaci nebo 
rodinný dům, v němž není nikdo přihlášen k pobytu.

Ti z Vás, kteří jste ve městě Brně v postavení poplatníka 
několikrát (např. z  titulu přihlášení k pobytu a zároveň 

z titulu vlastnictví nemovité věci), můžete platit poplatek 
v jedné souhrnné platbě na své rodné číslo. 

Všichni vlastníci zpoplatněných nemovitostí mají 
ohlašovací povinnost, stejně jako cizinci, kteří v  Brně 
pobývají. Osvobození

 Výjimku z  placení mají senioři, kteří v  daném roce 
platby dosáhli nebo dosáhnou věku 70  let a  více. 
Osvobozeny jsou také děti, které roce 2023 nedovrší 4 
a  více let věku. Ale pozor, pokud osobě osvobozené 
z důvodu věku vznikla současně poplatková povinnost 
z  důvodu vlastnictví nemovité věci podléhající 
zpoplatnění, pak se  osvobození na  tento důvod 
NEVZTAHUJE a poplatek je nutné uhradit. 

Osvobození od  poplatku z  důvodu věku není třeba 
žádným způsobem dokládat.

Redakce

QR ARCHIV

Co se děje u nás

Kam to mizí? 
 Není to tak dlouho, konkrétně 

koncem minulého volebního 
období, co po návrhu na realizace 
dětského hřiště nedaleko hřbitova 
vznikl zastupitelský protinávrh 
k  vybudování stromové kaple – 
aby prý děti nerušily zesnulé. 
A  vyhrál. Součástí bylo vybavení 
mobiliářem – tento slib ostatně 
visí na  ceduli doposud. Zatím 
však nikdo takové vybavení neviděl. Kde se  skrývá? 
Třeba čeká na jaro. 

P.S.: Meditující, ani jiní návštěvníci kaple nikoho 
rozhodně neruší – žádní tam nejsou.
Kam to zmizelo? 

Na louce vedle hřbitova byla před pár lety několika 
dobrovolníky zbudována lehká dřevostavba, která 
v  zimě kryla moderní betlém, poté sloužila k  různým 

setkáváním a  dlouhodobě v  ní byly 
nabízeny přečtené knihy k rozebrání, 
což se  setkávalo s  velkým zájmem 
a  knihám byl dáván nový život. 
Nedávno jdu kolem a  co vidím? Nic 
nevidím, neboť vše zmizelo. Kam? 
Možná k tomu mobiliáři z lesní kaple. 
Třeba budeme na jaře překvapeni. 
V  posledních několika letech bylo 
zábradlí u  staré hospody zdobeno 
truhlíky jednak s vánoční výzdobou, 
poté osázeny květinami. Kde jsou? 
Zmizely. Tak budem čekat (třeba na to 

jaro).

Mgr. Jana Šimonovská

 Poznámka: Redakce zjistila, že truhlíky s  květinami 
budou instalovány do 15. května. 

Foto: Pavlína Puklová


